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   الاغتسال من الجنابة:المطلب التاسع
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  . هـ١٣٨٩

z١٩x  مطبعة مجلس دائـرة     : حيدر آباد  ، لأبي محمد عبد الرحمن بن أبي حاتم الحنظلي الرازي         :الجرح والتعديل 
  . المعارف العثمانية

z٢٠x         ي خير العباد لابن قيم الجوزيةدمؤسـسة   :يق شعيب وعبد القادر الأرنؤوط، بيروت      تحق :زاد المعاد في ه 
  . هـ١٤٢١ ، الطبعة الثالثة،الرسالة

z٢١x          دار  : القـاهرة  ، تحقيق إبـراهيم عـصر     :سبل السلام شرح بلوغ المرام من جمع أدلة الأحكام للصنعاني 
  . الحديث

z٢٢x        بيروت ،لباني تخريج محمد ناصر الدين الأ     :سلسلة الأحاديث الضعيفة والموضوعة وأثرها السيئ في الأمة : 
  .  هـ١٣٩٨ ، الطبعة الرابعة،المكتب الإسلامي

z٢٣x دار الفكر: بيروت:السنن الكبرى للبيهقي وفي ذيله الجوهر النقي لابن التركماني  .  
z٢٤x هـ ١٤١١ ،يةـدار الكتب العلم :بيروت ،تحقيق عبد الغفار البنداري وآخر :السنن الكبرى للنسائي .  
z٢٥x هـ١٣٩٨ ، دار الفكر:ت بيرو:سنن النسائي بشرح السيوطي  .  
z٢٦x هـ١٣٩٠ ، بيروت المكتب الإسلامي، تحقيق زهير الشاويش وشعيب الأرنؤوط:شرح السنة للبغوي .  
z٢٧x هـ١٤٠٧ ، دار القلم: بيروت، مراجعة الشيخ خليل الميس:شرح صحيح مسلم للنووي. 
z٢٨x         بيبي على مشكاة المصابيح لحسين بن محمد الطيـ     :شرح الطي   ،ب االله وآخـرون    تحقيق عبد الغفـار مح

  . هـ١٤١٣ ، إدارة القرآن والعلوم الإسلامية:كراتشي
z٢٩x   شركة مكتبة ومطبعة مصطفى     : القاهرة ، لكمال الدين محمد بن عبد الواحد ابن الهمام        :شرح فتح القدير 

  .  هـ١٣٨٩ ،البابي الحلبي
z٣٠x هـ١٤١٢ ، دار الحديث:: تحقيق محمد فؤاد عبد الباقي،  القاهرة:صحيح مسلم .  
z٣١x ق عبد الـرحمن  ـــ تحقي: المعبود شرح سنن أبي داود لأبي الطيب محمد شمس الحق العظيم آبادي     عون

  .  هـ١٣٩٩ ، الطبعة الثالثة، المكتبة السلفية،محمد عثمان
z٣٢x        مكة المكرمـة   ، تحقيق ودراسة سليمان العايد    :غريب الحديث لأبي إسحاق إبراهيم بن إسحاق الحربي : 

  . هـ١٤٠٥ ،جامعة أم القرى
z٣٣x دار الكتـب العلميـة     : بـيروت  ، تخريج وتعليق عبد العاطي قلعجـي      :يب الحديث لابن الجوزي   غر ، 

  . هـ١٤٠٥
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z٣٤x هـ١٤١٧ ، دار الكتب العلمية: بيروت:الفائق في غريب الحديث للزمخشري .  
z٣٥x        إشراف ابن باز، ترقيم وترتيب محمد فؤاد عن         :فتح الباري شرح صحيح البخاري لابن حجر العسقلاني 

  .  دار الفكر: بيروت،حيح محب الدين الخطيبالباقي، وتص
z٣٦x هـ١٤٠٩ ، دار الفكر الطبعة الثالثة: دمشق:الفقه الإسلامي وأدلته لوهبه الزحيلي  .  
z٣٧x هـ١٣٩١ ، الطبعة الثانية، دار الفكر: القاهرة:فيض القدير شرح الجامع الصغير للمناوي  .  
z٣٨x هـ١٤٠٣ ، دار الكتب العلمية:يروت ب:الكاشف في معرفة من له رواية في الكتب الستة للذهبي  .  
z٣٩x    دار الفكـر    : بـيروت  ، الطبعة الثانية  ، لأبي أحمد عبد االله بن تمدي الجرجاني       :الكامل في ضعفاء الرجال 

  .  هـ١٤٠٥
z٤٠x مكتبة النصر الحديثة: الرياض، لمنصور بن يونس البهوتي:كشاف القناع عن متن الإقناع  .  
z٤١x بيروت ،اللغوية لأبي البقاء أيوب بن موسى الحسيني الكفوي       معجم في المصطلحات والفروق      :الكليات : 

  .  هـ١٤١٢ ،مؤسسة الرسالة
z٤٢x هـ ١٤٠٨ ، دار إحياء التراث العربي: تعليق على شيري، بيروت:لسان العرب لابن منظور   
z٤٣x موعدار الفكر، شرح المهذب للنووي:ا  .  
z٤٤x       مكتبـة المعـارف    : الريـاض  ،ن قاسم  جمع عبد الرحمن ب    :مجموع فتاوى شيخ الإسلام أحمد بن تيمية ، 

  . هـ١٣٩٨
z٤٥x        ١٣٨٧ ، مكتبة الجمهورية العربيـة    : القاهرة ، تحقيق أحمد شاكر   :المحلى لأبي محمد علي بن أحمد بن حزم 

  . هـ
z٤٦x   دار  : بـيروت  ، لأبي عبد االله الحاكم النيسابوري وبذيله التلخيص للـذهبي         :المستدرك على الصحيحين 

  . المعرفة
z٤٧x     امشه منتخب كتر العمال في سنن الأقوال والأفعال       المسند للإمام أحمدالمكتب الإسـلامي   : بيروت :و ، 

  .  هـ١٣٩٨ ،الطبعة الثانية
z٤٨x        دار الكتـب العلميـة     : بـيروت  ، تـأليف الفيـومي    :المصباح المنير  في غريب الشرح الكبير للرافعي ، 

  . هـ١٣٩٨
z٤٩x   ت إدارة القـرآن والعلـوم       منـشورا  : كراتشي ،وضع محمد رواس قلعة جي وآخر      :معجم لغة الفقهاء

  . الإسلامية
z٥٠x دار الكتب العلمية: قم، تحقيق وضبط عبد السلام هارون:معجم مقاييس اللغة لابن فارس  
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z٥١x المكتبة العلمية: طهران، إشراف عبد السلام هارون:المعجم الوسيط لإبراهيم مصطفى وآخرون  .  
z٥٢x             تحقيق محي الدين مـستو      :عمر القرطبي المفهم لما أشكل من تلخيص كتاب مسلم لأبي العباس أحمد بن 

  .  هـ١٤١٧ ، دار ابن كثير: بيروت،وآخرون
z٥٣x   هجـر للطباعـة     :القاهرة، وعبد الفتاح الحلو   ، تحقيق عبد االله بن عبد المحسن التركي       :المغني لابن قدامة 

  .  هـ١٤٠٦ ،والنشر
z٥٤x تحقيق نور الدين عتر:المغني في الضعفاء للذهبي  .  
z٥٥x    شرح الشيخ محمد الخطيب الشربيني على متن منهاج الطالبين          : معاني ألفاظ المنهاج   مغني المحتاج إلى معرفة 

  .  دار الفكر: بيروت،للنووي
z٥٦x      تاني   : تحقيق وضبط  :المفردات في غريب القرآن للراغب الأصفهانيدار المعرفـة   : بيروت ، محمد خليل عي ،  

  . هـ١٤٢٢  ،الطبعة الثالثة
z٥٧x   دار السلام  : الرياض ، إشراف صالح بن عبد العزيز آل الشيخ       : الكتب الستة  :موسوعة الحديث الشريف ، 

  . هـ١٤٢٠
z٥٨x هـ١٤٠٤ ،ة الثانيةعالطب :الموسوعة الفقهية لوزارة الأوقاف والشؤون الإسلامية بالكويت  .  
z٥٩x    تحقيق وتعليق بشار عواد معروف ومحمـود خليـل         : رواية أبي مصعب الزهري    ،الموطأ لمالك بن أنس ، 

  .  هـ١٤١٢ ،ة مؤسسة الرسال:بيروت
z٦٠x             د الدين أبي السعادات المبارك بن محمد الجزري تحقيـق  : ابن الأثير  :النهاية في غريب الحديث والأثر : 

  . يناحطاهر الزاوي ومحمود الط
z٦١x             الرئاسـة   : الرياض :نيل الأوطار شرح منتقى الأخبار من أحاديث سيد الأخيار لمحمد بن علي الشوكاني 

  . هـ١٤٠٢ ،ميةالعامة لإدارات البحوث العل
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Abstract. The reason beyond choosing this topic is the image of Islam which is thought to be a religion of celibacy, novitiate and naught of 
enjoyment of the pleasures of      life. It is also thought to be a religion which warns people from delectation and happiness . 

It is harsh to think of Islam in that manner, and to accuse those who practice the teachings of Islam. There is no doubt that such 
accusers do not have enough knowledge about the real message of Islam which endeavors to bring happiness to humanity, and to call people 
to enjoy the pleasures of life, but according to principles and approaches of Islam . 

Islam does not forbid delectation or happiness if the person follows the restrictions of the Islamic legislation and its systems, and part of 
what Islam legislates and systemizes is "marriage, entrance to the bride and coitus. " 

Marriage is the first step towards constructing a family, where the two spouses meet upon the teachings of Islam and the Sunnah of 
Prophet Mohammed, Peace Be Upon Him. They begin their lives based on love, compassion and mercy, then the entrance to the bride and 
coitus which are parts of the purpose of marriage. Therefore, the celebration of the wedding, the entrance to the bride and the coitus must 
remain under the manners, disciplines and teachings of Islam . 

I have tried through this research to collect the Hadiths which discuss this topic, by studying and analyzing them based on the 
principles of studying Hadith and then extracting the results. Afterwards, I explain the mentioned Hadiths concentrating on the works of 
Islamic religious scholars which are distinguishable, abbreviated, clear and fluent. I went through this research based on following plan: 

The research consists of an introduction where I mentioned the reason beyond choosing this topic and its importance, and two aspect of 
research: 

The first aspect: 
I stated the definitions of the linguistic terminologies of marriage, entrance to the bride and coitus . 
The second aspect: 
It has three requisites: 
In the first request, I collected the Hadiths which permit what people can do during the night of wedding, which focuses on three 

matters: 
First: I mentioned and studied four Hadiths and the strange ones about hitting a drum. I also stated the benefits of these Hadiths and 

what the Islamic religious scholars explained regarding the interpretations and benefits of those Hadiths . 
Second: I mentioned and analyzed four Hadiths which discuss the issue of singing, and then I mentioned the benefits by extracting 

them from the books of Hadith's interpretations . 
Third: What should be said to the spouses in the first night and I mentioned two Hadiths regarding this issue. I dealt with these Hadiths 

as I did with the previous ones; I studied, analyzed and explained them . 
In the Second request, I stated the manners of entrance to the bride during the first night which focus on three matters: 
First: Greetings, prayers and putting the hand on the forelock. I mentioned here two Hadiths and dealt with them as I did to previous 

ones . 
Second: a prayer consisting of two bowings. I mentioned two Hadiths and dealt with them as I did to the previous ones . 
Third: The way of talks and assiduities should be done towards the bride. I mentioned two Hadiths which I identified and studied the 

chain of narrators, and what the Islamic religious scholars said regarding the interpretations of these Hadiths . 
Fourth: The major ritual ablution of the whole body, and the way of cleaning the body. I mentioned one Hadith . 
Fifth: The snippet of the armhole's hair and the paring of nails. I mentioned one Hadith . 
Sixth: Combing hair. I mentioned two Hadiths . 
Seventh: Perfuming. I mentioned two Hadiths . 
In the third request, I stated Hadiths which discuss the manners of coitus. It focuses on three matters: 
First: Assiduity, cuddling and kissing before coitus. I mentioned three Hadiths . 
Second: Denudation among spouses and had been mentioned regarding this issue in Sunnah. I mentioned three Hadiths . 
Third: Asking for the assistance of Allah by saying "In the Name of Allah, the Compassionate, the Merciful," and exorcism from Satan 

by saying "I seek refuge in Allah from Satan the accursed. " I stated what is Sunnah regarding these two issues. There are several Hadiths 
which discuss this issue but I mentioned the Hadith of Ibn Mso'od because of the agreement of Albkhari and Muslim upon its analysis . 



אאא ٣٥٦
-Time of asking for the assistance of Allah by saying "In the Name of Allah, the Compassionate, the Merciful. " And what is mentioned 

in Sunnah regarding this issue . 
-The purpose of asking for the assistance of Allah . 
- The advantages of asking for the assistance of Allah . 
-  Mentioning the name of Allah in the situation of ritual impurity . 
Fourth: having a sexual intercourse anyway, except from behind . 
The best sexual intercourse's manner.  
Fifth: adjusting with wife to have pleasure and orgasm.  
Sixth: Recurring to the sexual intercourse, and the recommendation of ablution or major ritual ablution of the whole body which is even 

better.  
Finally, I ended this research with a conclusion clarifying the most important results I reached through this study.  
All Prayers are upon our Prophet Mohammed, Peace be Upon Him.  
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  استشراف المستقبل بين الشريعة والخُرافة
 

  صالح بن عبدالعزيز التويجري
  الأستاذ المساعد بقسم العقيدة والمذاهب المعاصرة

  كلية الشريعة وأصول الدين بجامعة القصيم
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